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طبق آخرین داده ها، ما هر روز به عنوان یک انسان چیزی 
بیش از ۳۵ هزار تصمیم می گیریم. مثلا آستین کوتاه بپوشیم 
در خانه یا یقه اسکی، یک مسیر کوتاه را پیاده برویم یا اسنپ 
بگیریم؟ یا اینکه غذا قیمه سفارش بدهیم یا از خانه نان و پنیر 
. حالا ما این تصمیمات را چگونه می گیریم؟ بر  ببریم سرکار
گر اطلاعاتی  اساس اطلاعاتی که از محیط دریافت می کنیم. ا
که از محیط دریافت می کنیم تغییر کند، تصمیم الف تبدیل 
می شود به تصمیم ب. مشکل کجا ظهور می کند؟ وقتی 
که یک نفر پیدا شود و اطلاعات غلط به ما بدهد. مثلا به 
ما بگوید که قیمت قیمه ۲ هزار تومان است و قیمت پنیر 
۱۰۰ هزار تومان. خوب همه ما تصمیم می گیریم که سرکار 
قیمه سفارش بدهیم و آخر ماه که می شود می فهمیم که 
اوه! قیمت قیمه ۲۰۰ هزار تومان بوده و قیمت پنیر ۱۰ هزار 
تومان! داستان دولتی که در قیمت گذاری مداخله وسیع 
و نابجا می کند چنین است. دولت با نیت کاملا خیر تلاش 
می کند که نرخ تسهیلات بانکی را پایین نگه دارد )دست کاری 
خ می دهد؟ تسهیلات بانکی حکم  در قیمت(. چه اتفاقی ر
طلا را پیدا می کند. به همین خاطر است که وام چاق کن ها 
)همان کارچاق کن های تخصصی در بانک ها( برای شما 
وام جور می کنند و سه درصد هم می گیرند و شرکت ها هم 
راضی هستند. چرا؟ چون در اقتصادی که تورمش ۴۵ درصد 
خ های جذاب اینچنینی بگیری در  است شما هر وام با نر
لحظه اخذ وام برنده ای. کسی به طنز می گفت: فقط کافی 
است کاغذهای بانک مرکزی را تبدیل کنید به کاغذ دیگر و 
در انبار نگه دارید، باز هم برنده اید! در مورد دارو خود من 
به راحتی دارو می خرم، نصفه و نیمه مصرف می کنم و اصلا 
نگران استفاده بهینه آن نیستم. چرا؟ چون قیمت به من 
می گوید که چنین رفتار کن. قیمت ها از کجا می آیند از دولت 
محترم! اسراف نان، قاچاق دارو و اتلاف انرژی، زد و بند بانکی 
و مسائلی از این دست، اموری نیستند که با توصیه اخلاقی 
کمپین های اجتماعی به شکل ریشه ای حل و فصل  و 
شوند. این پدیده ها حاصل همین سیگنالینگ غلط اند. 
که به جامعه )همان خلبانان( سیگنال  ما مدت هاست 
گر این  کنون در آستانه سقوط هستیم. ا غلط می دهیم و ا
سیگنالینگ اصلاح نشود اجساد ما را باید از چند فرسنگی 
زیر دریا جمع کنند. ناترازی های آب و انرژی و بانکی و بودجه 
حاصل قیمت گذاری غلط دولتی است. کاش یک نفر پیدا 
شود به همه ما حالی کند که داداش داری اشتباه می زنی! 
پس باید قیمت ها را آزاد کنیم آن هم یک شبه؟ قطعا نه! 
جامعه ای را که به یک نظم ولو اشتباه خو کرده، نباید یک شبه 
درمان کرد. به آرامی، به تدریج و هماهنگ. نه اینکه فقط 
قیمت انرژی )هزینه خانوار( تغییر کند اما دستمزدها )درآمد 
( نه. آیا مشکلات ما فقط قیمت گذاری غلط است؟  خانوار
قطعا نه! نهادها و سیاست ها دو مقصر دیگرند که فعلا از 
آن ها می گذریم. دولت با دست کاری در قیمت ها، بزرگ ترین 
اخلالگر اقتصادی است. بلدیم سلطان سکه را اعدام کنیم، 
اما هیچ وقت سلطان سیگنالینگ غلط را اعدام نمی کنیم! 
چرا؟ چون بخش بزرگی از جامعه ما هنوز قبول دارد که دولت 
باید کاری کند. دولت باید قیمت گذاری کند. دولت باید بگیرد 
و ببندد. دولت باید قیمت ها را پایین بیاورد، بالا ببرد و... 

دولت مقصر نیست، ما مقصریم، همه ما!

  آرمان ملی: رئیس مجلس با بیان اینکه در آستانه 
کید رهبر  ۹ دی روز بصیرت قرار داریم، اظهار داشت: تأ
معظم انقلاب بر جهاد تبیین به خصوص در زمانی که 
دشمن با تمام ابزار خود تلاش دارد در جنگ نابرابر ترکیبی 
و شناختی که راه انداخته است، ذهن ملت ایران و امت 
اسلام را از باورها و ارزش های خود دور نگاه دارد، نشان 
می دهد که امروز بیش از هر زمان دیگری به »بصیرت« 
نیازمندیم. محمد باقر قالیباف در ادامه با بیان اینکه 
دشمن در چند دهه قبل از طریق جنگ سخت به دنبال 
بلعیدن منابع ما بودند، گفت: امروز این جنگ به صورت 
نرم و اتکا به قدرت هوشمند انجام می شود. رئیس قوه 
کید بر اینکه هر کجا هستیم باید در راه خدا  مقننه با تأ
گام برداریم، اظهار داشت: خداوند در قرآن فرموده است 
مشتری شما در این دنیا صرفاً من هستم و بهای شما نیز 
گر مجاهد راه خدا باشید، بهای  بهای بهشت است و ا
گر خود را به هر چیز و هر کس  بهشت را دارید. از این رو ا
کید کرد:  غیر از خدا بفروشیم، ارزان فروخته ایم. قالیباف تأ
، ذهن، جسم و قوت خود را با صاحب  ، روح، فکر ما عمر
اصلی آن معامله می کنیم، لذا باید هر صبحی که از خواب بر 
می خیزیم به این نکته توجه کنیم که قرار است امروز در چه 
مسیری گام برداریم. رئیس مجلس با اشاره به اینکه قطعاً 
زندگی در ابعاد مختلف خود از حوزه مادی گرفته تا معنوی 
در حوزه فردی تا خانواده و جامعه، دارای فراز و نشیب و 
سختی است، یادآور شد: حضرت امام)ره( می فرمایند، 
گر روزی از  کار برای خدا هرگز دلسردی به همراه ندارد و ا
زندگی مادی و معنوی خود خسته شدیم باید به خاطر 
بیاوریم که کار برای خدا خستگی ندارد که کار برای خدا 
ضمانت الهی را برای اجر دنیوی و اخروی به همراه دارد. 
وی همچنین با اشاره به اینکه در همه جوامع از سطح 
خانواده گرفته تا ملی در حوزه اداری یا میدان رزم، اعتماد 
بزرگ ترین سرمایه است، عنوان کرد: همه ما باید تلاش 
کنیم تا سرمایه اعتماد را در جامعه افزایش دهیم؛ همین 
گر این  اعتماد رمز موفقیت در دوران دفاع مقدس بود. ا
گی های بعدی نیز به  اعتماد وجود داشته باشد، سایر ویژ
دنبال آن خواهد آمد اما زمانی که اعتماد در یک جامعه از 
بین برود، محبت، گذشت، انسجام، رابطه عاطفی و خیر و 
برکت از بین خواهد رفت و در کنار آن سختی، بی انگیزگی، 

اختلاف، سرخوردگی، غیبت و دروغ به وجود می آید. 

دولت مقصر نیست، ما مقصریم!

محمدباقر قالیباف: 
 همه باید برای افزایش اعتماد در جامعه 

تلاش کنند

یادداشت

خبر

نتایج دیدار با روس ها

 آغاز ساخت راه آهن رشت- آستارا
امیدها برای بهره برداری از راه آهن رشت- 
آستارا و استارت ساخت آن بعد از آغاز جنگ 
گسترده  تحریم های  و  اوکراین  با  روسیه 
غرب علیه روسیه تا حدود زیادی زنده شد. 
ساخت این راه در حالی قرار است در سال 
۲۰۲۵ آغاز شود که در توسعه زیرساخت های 
منطقه ای بسیار می تواند مهم باشد. این 
پروژه که نزدیک به دو دهه به تعویق افتاد 
و به نوعی اتصال راه آهن قزوین–رشت، به 
کریدور ریلی  عنوان بخشی از شاخه غربی 
شده  آغاز   ۱۳۸۱ سال  از  جنوب،  شمال- 
بود، در اسفندماه سال ۱۳۹۷ تکمیل شد تا 
امیدها برای تکمیل اتصال کامل این کریدور 
ریلی از خلیج فارس تا مسکو افزایش یابد. 
کریدور یک مسیر تجاری  این پروژه و این 
و  آذربایجان  روسیه،  که  استراتژیک است 
مسیر  این  می کند.  متصل  به هم  را  ایران 
تجاری به قدری برای ایران مهم و حیاتی 
است که مسعود پزشکیان، اخیرا در گفت وگو 
با معاون نخست وزیر روسیه، راه آهن را به 
عنوان سنگ بنای استراتژی اقتصادی ایران 
کرده است.  کید  دانسته و بر اهمیت آن تا
حتی روسیه نیز با حمایت ولادیمیر پوتین، 
از این پروژه به عنوان بخشی جدایی ناپذیر 
کرده  یاد  روسیه  منطقه ای  تجاری  برنامه 
است، اما دیدار دیپلماتیک فرزانه صادق 
وزیر راه و شهرسازی با همتای روس خود 
بیشتر پیرامون راه آهن رشت- آستارا بود. 
کرات و گفت وگوی  یعنی مهم ترین محور مذا
دو هیات ایران و روسیه درباره نحوه همکاری 
دو کشور در زمینه احداث راه آهن رشت آستارا 
کریدور شمال  و همکاری در زمینه توسعه 
جنوب بود. فرزانه صادق در این دیدار با 
کید رئیس جمهور و معاون اول،  اشاره به تا
بر ضرورت توسعه تعاملات و سرعت بخشی 
به پروژه های مشترک در دیدار با نمایندگان 
شمال-  کریدور  کرد:  خاطرنشان  روسیه، 
جنوب و ضرورت تجاری کردن آن، اهمیت 
فوق العاده ای برای ایران دارد. به همین دلیل 
همزمان با ایجاد زیرساخت های جدید، لازم 
است بهره برداری از زیرساخت های موجود 
نیز انجام شود و حجم ترانزیت در آن افزایش 
یابد. ویتالی ساولیف نماینده رئیس جمهور 
روسیه در کریدورهای بین المللی، نیز در این 
، کلید حل و فصل مسائل موجود را در  دیدار
دستان وزیر راه و شهرسازی ایران دانست و 
از دعوت پزشکیان از سوی پوتین برای سفر 
به مسکو در اواسط ژانویه خبر داد و افزود: 
امیدواریم با همکاری یکدیگر به سرعت برای 
پیشبرد توسعه ظرفیت کریدور شمال جنوب 
اقدام کنیم. برای ایران، روسیه و آذربایجان، 
راه آهن فراتر از یک پروژه زیرساختی بوده 
که  چرا  است.  استراتژیک  ضرورت  یک  و 
احداث خط آهن رشت–آستارا نقش زیادی 
در افزایش تجارت بین المللی، منطقه ای و 
ترانزیت کالا و مسافر میان ایران و کشورهای 
منطقه و حتی فرامنطقه خواهد داشت و 
کشورهایی مثل آذربایجان و روسیه می توانند 
از کوتاه ترین مسیر به خلیج فارس و آب های 
آزاد متصل شده و در هزینه های خود نیز 

صرفه جوئی کنند. 

    همکاری مشترک 
کشور  که یکی از سایت های معتبر  آنطور 
پیش بینی  است،  داده  گزارش  آذربایجان 
می شود راه آهن رشت- آستارا پس از راه اندازی، 
سالانه ۱۵ میلیون تن بار جابه جا کند و ظرفیت 
آن حتی تا ۳۰ یا ۵۰ میلیون تن افزایش یابد. 
این اتصال افزایش یافته نه تنها تجارت بین 
کشورهای شرکت کننده را تقویت می کند، بلکه 
کریدور شمال جنوب را به عنوان یک جایگزین 
مناسب برای مسیرهای دریایی سنتی مانند 
کانال سوئز قرار می دهد. در سال ۱۴۰۱ وزیر وقت 
راه و شهرسازی از هزینه یک میلیارد دلاری 
ساخت راه آهن رشت–آستارا خبر داده و یک 
مقام مسئول در شرکت ساخت و توسعه هزینه 
ساخت این پروژه را ۱۷ هزار میلیارد تومان عنوان 
کرده بود. اما حالا روسیه و ایران متعهد شده اند 
که به طور مشترک برای ساخت این بخش ۱۶۰ 
کیلومتری سرمایه گذاری کنند و روسیه ۱/۳ 
میلیارد یورو اعتبار دولتی ارائه کند. در همین 
حال، آذربایجان برای حمایت از تلاش های 
ایران، وام ترجیحی ۵۰۰ میلیون دلاری اعطا 
کرده است. راه آهن رشت–آستارا، بخشی از 
کریدور شمال جنوب است که با تکمیل این 
قطعه، کریدور ریلی شمال جنوب ایران فعال 
خواهد شد و آب های خلیج فارس، دریای 
عمان و اقیانوس هند از طریق جاده و راه آهن 
، آسیای میانه، روسیه و همچنین  به قفقاز
اروپای شمالی و شرقی متصل می شود. در قالب 
طرح تکمیل دالان حمل و نقل شمال جنوب 
کیلومتری در  کنون خط ریلی جدید ۸/۵  تا
ک جمهوری آذربایجان تا مرز ایران، خط  خا
ک ایران و نیز  ریلی جدید ۱/۵ کیلومتری در خا
پل ریلی بر روی رودخانه آستاراچای در مرز 
مشترک دو کشور احداث شده و نخستین قطار 
آزمایشی نیز در سال گذشته میان دو کشور به 
حرکت درآمد. علاوه بر خط ریلی رشت–آستارا، 
راه اندازی قطار مسافربری آستارا –مسکو و 
بالعکس نیز از پروژه های مربوط به دالان شمال 
جنوب به شمار می آید. حال باید منتظر ماند و 
، راه آهن رشت-  دید که پس از دهه ها انتظار
آستارا می تواند با استارت خود به سنگ بنای 

تجارت اوراسیا تبدیل شود. 

 مجتبی لشــکربلوکی
کارشناس مسائل اقتصادی

در حــوزه اجتماعــی می توان به دولت پزشــکیان 

لایی داد نمــره با

کمیت را در زمینه اجتماعی از   پزشکیان نگاه حا

سلبی به ایجابی تغییر داد

   یکی از وعده های مهم پزشکیان رفع فیلترینگ بود 
که مرحله اول آن محقق شده است. این در حالی است 
که مخالفان دولت با نوشتن نامه و وارد آوردن هجمه به 
دولت شرایط را برای ادامه این روند سخت کرده اند. تحقق 
این وعده به چه میزان می تواند پایگاه اجتماعی پزشکیان 

را تقویت کند؟
کرد و منتظر ماند. اندک اندک   من معتقدم باید صبر 
وعده های انتخاباتی پزشکیان به منصه ظهور می رسد که 
آخرین آنها رفع فیلترینگ واتساپ و گوگل پلی است. از ۱۶ 
فصل دولت پزشکیان یعنی چهار سال، یک فصل و نیم تقریبا 
طی شد. در چنین شرایطی می توان در حوزه های مختلف 
اعم از اجتماعی، فرهنگی، سیاسی و  اقتصادی تحلیل و 
ارزیابی مختصری داشت. در حوزه اجتماعی می توان به 
دولت پزشکیان نمره بالایی داد. انتخاب چند استاندار با 
معیارهای جدید از موفقیت های پزشکیان است. در آن 
حد که مولوی عبدالحمید امام جمعه اهل سنت زاهدان 
هم که طی دوسال گذشته رویکرد انتقاد جدی را برگزیده 
بود به تحسین و تعریف واداشت. استاندارانی متناسب با 
کثریت قومی و مذهبی در سیستان و بلوچستان و کردستان  ا
و خوزستان انتخاب شدند، علاوه بر این در انتخاب وزرا و 
معاونین و سخنگو هم بیش از گذشته از بانوان کشور استفاده 
کرد که تا به حال سابقه نداشت. پزشکیان در حوزه اجتماعی 
و در قضیه لایحه موسوم به حجاب و عفاف هم با تشخیص 
درست از وضعیت اجرای این قانون و در تعامل با ارکان رکین 
قدرت از ابلاغ اجرای آن جلوگیری نمود که خود هنر بزرگی 
بود. وی همچنین در آخرین پرده در تعامل با شورای عالی 
مجازی موفق شد رفع فیلتر از واتساپ و گوگل پلی را رقم بزند 
تا معلوم شود بیش از گذشته باید به جای نگاه سلبی در حوزه 

اجتماعی به رویکرد ایجابی اندیشید. 

   این وضعیت در زمینه فرهنگی نیز وجود داشته است؟
دولت چهاردهم در حوزه فرهنگی هم تا به اینجا خوب 
عمل کرده است. دیدار رئیس جمهور با فرزانگانی همچون 
محمدعلی موحد از اساتید به نام و نیز دیدار ایشان با دکتر 
رضا داوری فیلسوف معروف و  همچنین دیدار  وزیر محترم 
آموزش عالی با استاد شفیعی کدکنی که نادره ای از ادبیات 
غنی این کشور است، نشانه هایی از توجه دولت به مقوله 
علم و حکمت است. هرچند این دیدارها محدود به موارد 
گفته شده نبود، اما جهت گیری درست دولت در جهت تکریم 
اهالی علم است. در همین حوزه فرهنگی باید از بازگشت 
دوباره ده ها نفر از دانشجویان و اساتید کشور نام برد که نشان 

از روحیه انعطاف این دولت دارد. 

   دولت پزشکیان بیشترین چالش را در زمینه سیاسی 
داشته است. این در حالی است که مخالفان به هر شکلی 
دولت و عملکرد آن را زیر سوال می برند. در این زمینه آیا 

پزشکیان موفق شده بر چالش ها غلبه کند؟
در حوزه سیاسی دیدار پزشکیان با بخش قابل توجهی 
از جناح ها و شخصیت های سیاسی از پایداری تا جبهه 

اصلاحات، نشان از روحیه مدارای جمعی با تمامی اهل 
سیاست دارد. در حوزه سیاست خارجی هم تعامل با دیگر 
کشورها سرلوحه کار بوده است. سفر پزشکیان   در همان ماه 
 اول به اربیل و سلیمانیه عراق گام مهمی جهت سیاست 
درست  ما با همسایگان را نشان داد. همچنین سفر اخیر 
پزشکیان به مصر هم قابل توجه بود. علاوه بر این دیدارهای 
که  وزیر خارجه طی همین مدت بیانگر این نکته است 
دیپلماسی در کنار میدان بیش از گذشته نمود پیدا کرده 
است. ضمن اینکه محمدجواد ظریف معاون راهبردی این 
دولت هم با بهره گیری از تجارب ذی قیمتش در سیاست 
عمومی  دیپلماسی  سیاست  اتخاذ  با  توانسته  خارجی 
گام های خوبی را در تعامل با مردم دیگر کشورها بردارد. 
درباره رویکرد مخالفان نسبت به دولت نیز باید عنوان کنم 
اصولگرایی در ایران یک جریان فکری است که یک سر آن 
می تواند آقای  ا... کرم و سر دیگر آن علی لاریجانی باشد. 
در بین این دو سر طیف افرادی مانند قالیباف و رضایی و 
حزب موتلفه نیز حضور دارند. آقای جلیلی در مناظرات 
انتخاباتی از اینکه خوانش وی از اسلام را نزدیک به طالبان 
کرد. البته من معتقدم آقای  می دانستند، ابراز ناراحتی 
جلیلی حق داشت که در این زمینه نارحت شود. در همان 
زمان انتخابات عکس هایی از آقای جلیلی منتشر شد که با 
خانم هایی کم حجاب عکس گرفته بود و مخالفتی نیز با این 
موضوع نداشت. من با این شبیه سازی ها موافق نیستم، 
اما معتقدم رگه هایی از طالبانیسم در خوانش طیفی از 
اصولگرایی وجود دارد. البته ما باید این درک را داشته باشیم 
گر یک اصولگرای رادیکال حرفی می زند، به حساب همه  که ا
جریان اصولگرایی نگذاریم. نکته دیگری که در این زمینه 
وجود دارد این است که این نوع رفتار و گفتار اصولگرایان 

رادیکال در فضای سیاسی کشور رنگ و بوی سیاسی به خود 
می گیرد و به همین دلیل شدت بیشتری پیدا می کند. البته 
این وضعیت درباره اصلاح طلبان نیز وجود دارد و برخی از 
اصولگرایان بر این باور هستند که اصلاح طلبان ادامه راه 
تقی زاده هستند که عنوان می کرد ما باید از فرق سر تا نوک پا 
غربی شویم. ما باید فضایی ایجاد کنیم که جریان های فکری 
بتوانند با هم گفت وگو کنند. در شرایط کنونی جامعه ما بیش 
از هر زمان دیگری به گفت وگو نیاز دارد و چاره ای نیز بجز 

گفت وگو وجود ندارد. 

   بیشترین انتقادها به دولت پزشکیان از سوی مردم 
در زمینه اقتصادی بوده که به نظر می رسد تغییری در سفره 
مردم ایجاد نشده است. این در حالی است که بهبود 
کننده ای در قضاوت  وضعیت سفره مردم نقش تعیین 
دولت در بین افکار عمومی جامعه دارد. دیدگاه شما در 

این زمینه چیست؟
بله. همین طور است. از فردای تحریم ها انگار  هر دولتی 
روی کار می آید  با مشکلاتی مثل افزایش قیمت  ارز و طلا و 
سکه روبه رو می شود. سکه صدهزار تومانی زمان احمدی نژاد 
در زمان تحویل دولت به حسن روحانی به یک میلیون 
رسید. همین سکه تمام بهار آزادی در هنگام تحویل به 
شهید  رئیسی به ده میلیون رسید و  در هنگام  تحویل دولت   
سیزدهم  به دولت پزشکیان به  چهل میلیون رسید. وضعیت 
ارز هم همین طور از یک دولت به دولت دیگر با افزایش 
روبه رو بود. قیمت طلا هم همین طور بود. مثلا در آغاز دولت 
رئیسی یک گرم طلا یک میلیون بود و  در پایان همین دولت 
یعنی همین خرداد گذشته، قیمت یک گرم طلا سه میلیون 
و  چهارصد هزار تومان بود. الان هم که باز افزایش دارد. باید 
منتظر آینده ماند تا با دیپلماسی حکیمانه و به خصوص 
رفع تحریم های اقتصادی دولت پزشکیان بتواند در حوزه 
اقتصادی هم حرف های شنیدنی داشته باشد. من به آینده 
دولت پزشکیان امیدوارم و معتقدم گفتمان پزشکیان دارای 
گی است. نخست اینکه حلقه وصل بین سنت گرایی  چند ویژ
و مدرنیسم است. دوم اینکه گفتمان پزشکیان حلقه وصل 
اقوام ایرانی نیز به شمار می رود. از سوی دیگر پزشکیان 
با گفتمانی که دنبال می کند به حلقه وصل ولایت فقیه و 
توده های مردم نیز تبدیل شده است. من فکر می کنم۱۶ 
میلیون نفری که به پزشکیان در انتخابات رأی دادند شاید 
از نظر کمی نسبت به روسای جمهوری دیگر کمتر باشد، اما 
از نظر کیفی ارزش بیشتری دارد. همین که اصولگرایان در 
انتخابات پیروز نشدند، در حالی که در سال های اخیر ارکان 
قدرت را در اختیار داشتند، نشان می دهد که پزشکیان چه 
هنر بزرگی کرده که در انتخابات به پیروزی دست پیدا کرده 
است. از سوی دیگر پزشکیان حلقه وصل مطالبات کسانی 
کراه  است که در انتخابات شرکت نکردند و یا در دور دوم با ا
در انتخابات شرکت کردند. همه این مسائل باعث می شود 
نسبت به آینده امیدوار بود و انتظار داشت پزشکیان تا حدی 
که شرایط برای وی فراهم باشد به وعده هایی که به مردم 

داده عمل کند. 

محمدجــواد ظریف بــا بهره گیــری از تجارب 
ذی قیمتــی کــه در سیاســت خارجــی دارد، 
توانســته بــا اتخــاذ سیاســت دیپلماســی 
عمومی گام هــای خوبی در تعامــل با مردم 

دیگر کشورها بردارد

در حوزه سیاســی دیدار پزشکیان با بخش 
قابل توجهی از جناح ها و شــخصیت های 
سیاســی از پایــداری تــا جبهــه اصلاحــات، 
نشــان از روحیــه مــدارای جمعی بــا تمامی 

اهل سیاست دارد 

آرمان ملی- احسان انصاری: پزشکیان در حالی وعده رفع فیلترینگ را در 
مرحله اول آغاز کرده که مخالفان دولت هجمه گسترده ای علیه این اقدام 
دولت آغاز کرده اند. با این وجود به نظر می رسد رفع فیلترینگ واتساپ و 
گوگل پلی در راستای تقویت پایگاه اجتماعی دولت بوده و توانسته تا حدودی 
حامیان پزشکیان را نسبت به تحولات و گشایش های احتمالی آینده امیدوار 
کند. »آرمان ملی« در این زمینه با غلامعلی دهقان فعال سیاسی گفت وگو کرده 
است. دهقان معتقد است: »از فردای تحریم ها انگار  هر دولتی روی کار می آید  
با مشکلاتی مثل افزایش قیمت  ارز و طلا و سکه روبه رو می شود. سکه صدهزار 
تومانی زمان احمدی نژاد در زمان تحویل دولت به حسن روحانی به یک 

میلیون رسید. همین سکه تمام بهار آزادی در هنگام تحویل به شهید  رئیسی 
به ده میلیون رسید و  در هنگام  تحویل دولت   سیزدهم  به دولت پزشکیان به  
چهل میلیون رسید. وضعیت ارز هم همین طور از یک دولت به دولت دیگر با 
افزایش روبه رو بود. قیمت طلا هم همین طور بود. مثلا در آغاز دولت رئیسی 
یک گرم طلا یک میلیون بود و  در پایان همین دولت یعنی همین خرداد قیمت 
یک گرم طلا سه میلیون و  چهارصد هزار تومان بود. الان هم که باز افزایش دارد. 
باید منتظر آینده ماند تا با دیپلماسی حکیمانه و به خصوص رفع تحریم های 
اقتصادی، دولت پزشکیان بتواند در حوزه اقتصادی هم حرف های شنیدنی 

داشته باشد.« در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

یک فعال سیاسی  اصلاح طلب درباره 
راهپیمایی موتوری مخالفان  پشت پرده 
رفع فیلترینگ که روز جمعه بعد از برگزاری 
نماز جمعه انجام شد، اظهار کرد: واقعیت 
که ما از  که جریانی وجود دارد  این است 
گذشته به آن ها خودسر می گفتیم. جماعتی 
بودند که اجتماعات را برهم می زدند. بساط 
که  بعد  و  می زدند  هم  بر  را  اصلاح طلبی 
کارشان وسعت پیدا کرد در قم در جریان 
هم  اصولگرا  که  مجلس  رییس  سخنرانی 
بود مهر پرتاب کردند. این جماعت چون 
پشتیبانی هم می شدند و امکانات زیادی 
هم در اختیارشان بود و برخی از روزنامه های 
دولتی به آن ها اجتماعات مردمی می گفتند، 
معمولا بعد از نماز جمعه ها راه می افتادند و 
با همین بلندگویی که روز گذشته در وانت 
بود و ۵ موتوری هم دور آن بود می آمدند 
خیابان طالقانی و همزمان با ۲۰۰ الی ۳۰۰ 
نمازگزار که از آن مسیر می رفتند همراه شده 

و چند عکس می گرفتند و بعد در رسانه های 
می کردند.  منتشر  خودشان  با  مرتبط 
بار  این  اما  گفت:  میرلوحی  سیدمحمود 
همانطور  که  است  این  افتاده  که  اتفاقی 
که ملاحظه کردید در حرکت روز گذشته از 
سوی این افراد هیچ کسی از نمازگزاران آن ها 
را همراهی نکرد. این ها هم چیز جدید و 
خاصی نیستند و متاسفانه افراد خودسری 
هستند که به هیچ قانون و ضابطه ای یعنی 
همین ضوابطی که فعلا مانع حضور دیگران 
است هم  پایبند نیستند. الان مدت هاست 
که جریان های مختلف و برخی از احزاب از 
قبل از ۱۴۰۱ و بعد از سال ۱۴۰۱ رسما تقاضای 
موافقت  کشور  وزارت  اما  داشتند  تجمع 

گر جریان هایی  نکرده است. وی افزود:  ا
شناخته  دولت  حامی  عنوان  به  الان  که 
می شوند بخواهند همین امروز در جایی 
جمع شوند، می بینیم که چقدر با سرعت 
بخش های مختلف و دستگاه های مختلف 
کنش نشان می دهند و خلاف بودن آن  وا
پیش  روز  چند  همین  می کنند.  اعلام  را 
چند بچه در شهرستان بابل در مازندران 
با هم شادی کردند و ما منتظریم که ببینیم 
اما معمولا در چنین  اتفاقی می افتد  چه 
مواقعی بلافاصله مقامات به صف می شوند 
و خط و نشان می کشند و مدیران توسط 
اما  مربوطه عزل می شوند.  دستگاه های 
چنین  جماعت  این  به  نسبت  متاسفانه 

نوعی  یک  گویا  و  نمی شود  برخوردی 
مصونیت برای آنها وجود دارد. وی عنوان 
کرد: سخنگوی جبهه اصلاحات چند روز 
کنش  وا افراد  این  اقدام  به  پیش نسبت 
نشان داد. البته شاید وزارت کشور می داند 
که این ها الان پشتوانه ای ندارند و با این 
که افتاد و همین ۵ الی ۶ موتور و  اتفاقی 
نهایت ۱۰ موتور که به خیابان آمدند مشخص 
شد که این افراد هیچ پشتوانه ای ندارند و 
فقط همان بلندگویشان است که صدایشان 
را بلند کرده است. در گذشته هم از طریق 
همین بلندگوها خیلی هیاهو می کردند و 
هر زمانی می خواستند اجتماعی یا مرکزی 
را بر هم بزنند از همین بلندگوها و نشانه ها 
استفاده می کردند. وی در این خصوص که 
این افراد با این اقدام چه پیامی را به مردم و 
مسئولان می خواهند منتقل کنند، تصریح 
کرد: می خواهند بگویند ما هستیم و قدرت 

داریم و نمی گذاریم فیلتر برداشته شود. 

سیدمحمود میرلوحی:

خودسرها به قانون پایبند نیستند

غلامعلی دهقان در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

 چانه زنی پزشکیان برای عدم 
اجرای لایحه حجاب هنر بزرگی بود


